
CAPITOLUL VII 

Reluarea activităţii în cadrul Muzeului Naţional 
de Antichităti şi a cercetărilor arheologice 

Abia intorşi in tari in anul 1928, Andrieşescu m-a delegat să inspectez săpăturile 
lncepute de 1. Filimon la Cristeşti, lângă Tg. Mureş cu banii Muzeului Militar. Era un 
arheolog foarte entuziast, dar şi foarte .•• "amator" care, ca loli cel din categoria lui, era 
preocupat numai de obiectele pe care le găsea şi nicidecum de problemele ştllntlftce legate 
In primul rând de observatiile stratigrafice. Desigur că mi-am fAcut datoria, redactâDdu-ml 
raportul In acest sens către Andrieşescu, şi cred (dar nu sunt sigur) că nu i s-a mal dat 
suplimentul cerut. 

Ceva mai târziu, in a doua jumătate a lui septembrie 1928, am plecat la Piteşti şi de 
acolo intr-o nouă cercetare arheologicA in judetul Teleorman, lmpreunA cu Vasile Christescu 
la examenul de capacitate el obtinuse media 10, nind proclamallntâlul dar cea mai apropiată 
catedră vacantă fusese aceea de la Piteşti, unde SOlia lui, Aura, era directoarea Şcolii 
Normale de Fete. Ulterior a fost transferat profesor la liceul ''Gheorghe Şincai" din 
Bucureşti. Pentru săpăblri ne-am opritln satul Frumoasa; eu amsondal vreo două zile o mică 
şi ciudată aşezare gumelniteană, a cărei suprafatA era In cea mal mare parte acoperită cu 
prundiş de râu (deşi era pe lnăltime); numai intr-o laturA exista un strai de culturA, destul 
de sărăcăcios şi acesta. Christescu a săpat ceea ce credea ci este un castru roman cu val de 
pământ, având In interiorul valului o palisadă arsă. Chrlstescu a socotit că datează dintr-o 
perioadA romană târzie, materialeleceramice descoperite ftlnd pe atunci cu totul necunoscute. 
Acum citiva ani, colegul N. Constantinescu de la Institutul de Arheologie, reluind săpiturile, 
a putut constata că e vorba de o cetate de pământ din secolul al XIV -lea, deci sigur veche
românească datarea şi Incadrarea culturali făcând-o pe baza ceramlcll, care acum nu mai 
constituie o necunoscută. 

Intre timp imi dădusem la dactilografiat lucrarea de doctoral L 'ela del ferro nel Piceno 
fme all'invasione dei Galli Senoni · şi mă rugam mereu ca Andrieşescu să o citească şi să facă 
cuvenitul referat, pentru a se putea numi comisia (la Inceput se numeau numai cei doi 
referenti) şi să fixeze data examenului. In cele din urmă mi-am dat referatul (vreo două 
pagini şi jumătate), insuşit şi iscălit şi de G. Murnu (al doilea referent), aşa Incit - In primele 
zile ale lui decembrie 1928 mi-am trecut doctoratul. Comisia ar ft trebuit să fte prezidată de 
Nicolae Iorga, decanul de atunci al facultătii. Dar el nu venea la asemenea examene aşa Incit 
comisia a fost compusă din cei doi referenti şi din profesorul S. Mehedinti şi C.C. Giurescu. 
Şi examenul acesta - la care am obtinut callftcativul maxim, ''magna cum lauda"· a avut loc 
Intr-o marti, ca şi prima lucrare de proseminar la Maglstru ••. 

Numai făcând ştiintA nu se prea putea tril In România pe vremea aceea, lefurile de 
la muzeu cum am mai spus, nind cam 50% din lefurile profesorilor secundari. La rugămintea 
mea, Hortansa şi cu mine am fost recomandati de Andrleşescu directoarei Institutului 
"Pompilian", unde fusese şi el multi ani profesor; mie mi s-au repartizat cele câteva ore de 
llniba elenă de la clasele a V D-a şi a VID-a, lar Hortansei, o catedrA de geografie şi de drept. 
Tot atunci ea şi-a pregătit examenul de capacitate (la geografte şi drept) acestea ftind · cum 
am spus • materiile pe care le preda la Pompillan, examenul treculi:u succes In primăvara 
lui 1929, ea nind claslficată a doua pe tari. Eu am urmat Seminarul Pedagogic, pentru a 
putea obtine autorizatia de a preda orele de limbi greacă la un institui de fete · singurele ore 
pe care le-am avut vreodată in invătimântul secundar, păstrându-le până la sfârşitul anului 
şcolar 1939. 
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In �- �e priveşte mereu promisa asistenti la catedra de preistorie, Andrieşescu a 
ra ... t, r drept, o Interventie sc:rlsA la minister pentru crearea postului. Tatăl meu s-a dus sA 
tvrlwud cu dlredorul general al lnvătământului superior din minister, in speranta că va 
,.... ur1enta lUcrurile, dar 1 s-a spus cam ezitând: ''Vedeti, dvs. stâruiti pentru postul 
acnta, dar dl. Andrieşescu ne·• spus că nu aceasta este problema cea mai urgentă la catedra 
.. ". lata de ce nici atunci, nici în anii următori, când un asemenea post nici nu mă mai putea 
lntrresa, deoarece Imi trecusem şi examenul de docentă, nu s-a mai creat nici un post bugetar 
dr ulstent la catedra de arheologie preistoricA. 

Inci inainte de plecarea noastră in Italia, sora mea cea mai mică, Irina • Nina sau 
Nlnuca, cum o alintam noi • se lmbolnăvise de piept, continuind astfel seria nenorocirilor din 
familie. Se pare că microbli fuseseră luati Intr-o casA din str. Barierei nr. 4 (In dosul Gării 
dr Nord), unde locuisem intre 1921-1924 şi unde • cum am anat după aceea • copiii 
proprietarului suferiseră şi ei de piept. Tico neavând mijloace necesare să o interneze Intr· 
un sanatorlu, iar pe atunci doctorii eficace nu prea erau, Ninuta a murit in iulie 1929, la 
citeva luni după ce părintll mei reuşiseră sA se mute intr-o casA bună, In fosta Alee D din 
Parcul Dela vrancea (astăzi Strada Ady Endre, nr. 7). Dar de la Ninu!B am luat şi noi microbul 
ti celelate două surori · Marioara şi Nela (Cornelia). Prima a reuşit, după multă suferintA, 
al sc:ape, rămânând InsA mereu l"ragilă. Dar Neluta • după ce reuşise prima pe tară la 
concursul pentru putinele catedre de limba Italiană, luând media 10 şi obtinind o catedră 
la Sibiu (probabil că anul petrecut acolo 1-a zdruncinat de tot sAnătatea) · s-a prăpădit la 30 
de ani, la 6 decembrie 1936, când eu am intrat in Spitalul Colentina; ultima dată o văzusem 
la Inceputul lui noiembrie Intr-unul dintre sanatoriile TOC de la Predeal, ducându-mă la ea 
cu d-rul N. Georgesc:u • bunul meu prieten ''Năilă". 

Deoarece am vorbit aici despre surorile mele, e poate bine sA adaug câteva cuvinte 
ti despre Marioara. înainte de a termina liceul, a invitat limba elenă cu un profesor de 
origine macedoneană şi In felul acesta • o dată cu bacalaureatul, a dat şi diferenta de liceu 
clasic, pentru a se lnsc:rie la nlologia clasică • atunci prima şi singura studentă la această 
apeclalitate • luându-şi ca materie secundară italiana. 

Profesorul care o lnvătase Iim ba elenă spunea că n-a mai avut In că un asemenea elev, 
ceea ce era adevărat, Marioara, dispunind pe lângă inteligentă, şi de o tenacitate neobişnuită. 

La Facultate a luat numai "bile albe", obţinând in 1927 destul de greu, totuşi, o bursă 
pentru Paris. Dlrectorul lnvătământului superior (de care depindea intr-o bună măsură 
acordarea bursei) era tot D. Burileanu, profesorul de limbă elenă de la Universitate, care ii 
punea piedici, spunându·l lul C. Kiritesc:u (secretarul general al ministerului şi preşedintele 
Comisiei de burse In anii aceea) că nu fusese o studentă prea bună. Tata i-a arătat atunci 
acestuia, carnetul de studentă, plin numai cu bile albe • inclusiv la examenul cu Burlleanu 
• şi aşa Marioara a putut obtine bursa. 

S-a lnsc:ris la Ecole des Chartes de la Paris, a terminat-o cu succes după patru ani, nind 
• mi se pare • singura din România, după Ovid Densuşianu, care a absolvit cu ""diplom� 
oficialA"" aceasta vestită Şcoală de arhivistică şi biblioteconomie. La sfârşitul primului an, 
primise un certificat prin care se· atesta că a fost ''classee avant le premier classe" (cetătenii 
1trllni nu puteau ocupa locuri In clasamentul oficial, de care depindea repartizarea In 
posturi) şi astfel i s-a mentinut bursa, cu toate intrigele unei colege care trâmbila că: "toată 
familia Dumitresc:u" are burse, ca şi cum ar fi fost vreo legătură între o bursă şi alta! 

lmbolnllvindu-se şi ea, Marioara a fost internată in unele sanatorii, a fost şi operată, 
In �ele din urmă lnsAnătoşindu·se, iar la intoarcerea în tară a fost numită hlbliotecară la 
Arhivele Statului din Bucureşti; in primăvara lui 1943 a dat concurs pentru ocuparea 
utedrel de blblioteconomie de la Şcoala Superioară de Arhivistică, reuşind prima dintre cei 
trei �andldatl şi fiind numită profesoară. Cu un an mai Inainte, lşi dăduse şi doctoratul cu 
o lu�rare despre un trubadur l"rancez. Altă monografie, consacrată trubadurului Almeric 
dr Bellenoy (PO<!sies du troubadour Aimeric de Beileno:;) · teza el de la Ecole des Chartes · a  
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fost publicatii în 1935 într-o colectie de mare prestigiu de la Paris (Societe des anciens textes 
francais). 

După terminarea examenului pentru ocuparea catedrei, Victor Papacostea (membru 
al comisiei) spusese că este ''cea mai realizati dintre colegele·noastre". Dar ce folos, căci mai 
tirziu, câtiva colegi invidioşi au făcut un denunt mincinos, sustinind că şi ea ar n făcut 
politică, deşi nici măcar nu avusese vreodatii această intentie. De aceea, la desfiintarea Şcolii 
de Arbivistici, nu a fost incadrati la facultate, ca ceilalti colegi, începând atunci pentru ea 
o perioadă grea, când cu slujbă, când fără, până In 1%3, când a fost pensionati. La 22 
ianuarie 1%9, a murit din pricina unui cancer • metastază la plămâni. 

în iarna 1928-1929, Andrieşesco dorind să expunem in muzeu şi unele dintre obiectele 
preistorice descoperite in săpăturile din ultimii ani, care nu mai aveau loc in vechile vitrine, 
m-a rugat să mi ingrijesc de executarea unei vitrine centrale şi a unor vitrine panouri. Am 
pierdut multi vreme cu tiimplarul angajat, dar până la urmă am instalat, chiar In prima sali 
a muzeului, vitrina şi panouri le cu planşe (prinse pe pereti); sectia preistorică · reprezentati 
până atunci de câteva zeci de obiecte înghesuite în vreo trei vitrine din sala cu tezaurul de 
la Pietroasa şi cu vase greceşti din colectia Mavros! · a  căpătat o pondere ceva mai mare In 
muzeu. 

Tot atunci s-au făcut formele legale pentru achizitionarea colectiei Butculescu, 
Hortansa inventariind piesă cu piesă · confruntiind cu vechiul inventar al lui Botculescu • 

miile de obiecte achizitionate mai tirziu de minister, deşi cu destulă greutate, multe dintre 
piese erau destul de comune, In schimb altele · mai ales preistorice, descoperite In aşezirile 
ne!H!neolitice de la Zâmbreasca, Tigăneşti-Calomfireşti, Balaci (toate din judetul Teleorman), 
erau importante şi din punct de vedere ştiintific. 

îD acest răstimp al iernii 1928-1929, m-am zbătut să găsesc banii necesari tipăririi 
tezei de doctorat, nu numai pentru că, pe vremea aceea, fără tipărirea tezei nu se elibera 
diploma de doctor, dar şi pentru că, fără diplomă, nu mi puteau inscrie la examenul de 
docentă. 

Grlgore Florescu obtinuse, mai inainte, de la Banca Nationali prin guvernatorul el, 
Tilică Burileanu (oltean şi el, ca şi Grigore Florescu) un ajutor de JO 000 lei pentru tipărirea 
lucrării sale despre Arcul de triumf al lui Constantin cel Mare de la Roma; l-am rugat deci pe 
tatii meu (şi el oltean ... ), care-I cunoştea bine pe guvernator, si solicite un ajutc.r similar 
pentru tipărirea tezei mele& destul de curând ni s-a comunicat că mi se aprobase aceeaşi sumă 
ca şi lui Grigore Florescu. In aceeaşi perioadă, profesorul C.C. Giurescu, fiind şi directorul 
Aşezimlntelor Culturale I.C. Britianu şi i.I.C. Britianu, mi-a acordat şi el un ajutor din 
partea acestor aşziminte pentru tipirlrea tezei, aşa lncât • cblar dacă sumele obtlnute nu 
erau Inci suficiente, lucrarea fiind relativ volumlnoaslli • am dat teza la tipar la tipografia 
''Universul". Desigur, nu această tipografie era cea mai Indicati pentru o asemenea lucrare, 
cu mii de note şi foarte multe figuri In text, plus un număr de planşe, dar era cea mal ieftini 
şi, după câteva luni de sfor!iri repetate pentru a se termina tipărirea (culesul şi tipărltul 
colilor lntreropândo-se mereu) şi pentru corectarea numeroaselor greşeli (textul fiind In 
limba italiană), am reuşit si scot volumul in luna mai a anului 1929 (215 pagini format In 
octavo; 21 figuri ş1 9 planşe). 

Mai inainte de aparitia volumului, discutasem cu Andrieşescu, problema docentei, 
dar el se lăsa greu, invocând diferite motive · ba că ar fi bine si mă duc in Germania (deşi 
nu spunea cu ce bursi a-şi putea face acest lucru), ba că ou am de ce si mi gribesc; eu 11 
dllideam, losă, exemplul lui Radu Vulpe, care In toamna precedentă lşi trecuse examenul de 
doceoli şi plecase la Şcoala RomAni din Franta. 

Fireşte, aş n putut cere eu Insumi fixarea unui examen de docen!l. fără ca el si facă 
demersurile necesare, dar atunci cind o docenli nu era ceruti de facultate, toate cheltuielile 
de deplasare ale profesorilor de la uolversltiţlle dlo provincie (citeva zeci de mii de lei) 
trebuiau plitite de solicitant, ceea ce eu n-aş n putut face. In cele din urmă, cind l-am dat 
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,. ,..,., uemplar din teza tipărită, cu cuvenita dedicatie, a rost impresionat de volum şi mi-
• "'""'" cA va cere infiintarea unei docente de "Preistoria Europei de sud-est", la primul 
• o.-lllu profesoral; chiar dacă a mai amânat lucrurile vreo lună, totuşi, inainte de vacanta 
• •ari, la ultima şedintă a consiliului facultătii, a propus Infiintarea docentei şi propunerea 
a 11111 Yprobată, recomandându-se Ministerului să facă formele necesare pentru publicarea 
roncursului, ceea ce s-a întâmplat abia prin luna decembrie 1929. Dar, întrucât - potrivit 
pr .. ederilor legii - trebuiau să treacă 6 1uni până Ia tinerea concursului, pentru ca eventualii 
undldati să aibă timpul necesar să se pregAteascA-examenul n-a avutloc decât spre sfârşitul 
lui 1930. Preşedinte al comisiei a rost numit, şi de data aceasta, tot Iorga, dar el n-a venit, iar 
comisia a rost prezidatăde Iuliu Valaori, membri fiind I.Andrieşescu şi G. Murnu, din partea 
Unlversitătii din Bucureşti, Paul Nicorescu de la laşi şi D.M. Theodorescu de Ia Cluj. 

Putină lume mai ştie astăzi in ce consta un asemenea concurs, care era tot atât de 
pretentios ca un concurs pentru ocuparea unei catedre universitare. Pe lângă lucrarea 
tipărită, prezentată o dată cu actele necesare inscrierii, concursul prevedea două lectii tinute 
In rata comisiei şi a publicului (pentru pregătirea ftecărei lectii, candidatul avea 24 de ore 
de la comunicarea subiectului) şi dintr-un colocviu asupra tezei. Una dintrre lectii trebuia 
să trateze despre probleme de metodologie In arheologie (la care am folosit o lucrare a unui 
opeclalist german, împrumutată chiar de Andrleşescu, dar subiectele celeilalte lectii nu mi 
le mai amintesc). 

Cei ce obtineau tidul de docent universitar făceau parte din corpul profesoral al 
fycultătii respective, spre deosebire de preparator!, asistenti şi şeD de lucrări, care se 
lncadrau In corpul didactic ajutător. 

Îmi aduc aminte foarte bine cum, după prima lectie, coborând cu Audrieşescu In 
ucensor de la etajul m al Facvultătii de Istorie (concursul avea loc In sala de mulaje a 
catedrei de arheologie), acesta mi-a spus textual: ''Prea clar, domnule Vladimir, Intelege 
lootă lumea". De uimire, eu trebuie să n făcut ochii "cât ceapa" şi el a adăugat imediat: 
"Adică, vezi, nu trebuie să se creadă că oricine poate face acest lucru" ... 

Atunci mi-am dat seama, pentru prima dată, de ce lectiile şi conferintele lui erau de 
multe ori confuze. Pe lângă lipsa unui dar natural de vorbitor, el căuta cu tot dinadinsul să 
ante cit de profunde sunt problemele ştiintei noastre. Mărturisesc lnsă că n-am lmpărtişlt 
nklodată acest pund de vede_re, socotind intotdeauna că una dintre calitătile esentiale ale 
oricArei contributii ştiintince şi ale oricărei lectii este şi trebuie să ne claritatea. 

Oricum, comisia s-a declarat foarte multumită de lectiile şi răspunsurile mele şi m
a recomandat In unanimitate pentru tidul de docent universitar - tidu acordat de minister 
pe data de 1 iulie 1930 (şi ... reacordat In 1966 printr-o nouă lege a titlurilor universitare). 
D.r Intocmirea şi publicarea deciziei respective nu a mers de la sine. Constatind că trecuse 
o luni de la Incheierea concursului şi nu mi se comunica rezultatul, m-am dus lasubdlrectorul 
aeneral al lnvăfământului Superior, Al. Valeriu, să-I Intreb de ce nu se fac formele legale. 
Oarecum stânjenit, el a Incercat să-mi explice că, din pricina uzului şi abozulni (In scopuri 
bineşd) pe baza acestui ti du Ia Facultatea de Medicină, ministerul se giodeşte să modiftce 
leaeY. In timp ce eu căutam să-I conving că de pe urma tidnlui de docent la Facultatea de 
I.llere nu se poate câştiga decât dreptul de a te prezenta la un concurs de conferentiar - dacă 
ti cind există un asemenea post vacant,-a intrat In biroul profesorului Tb. Saocluc- Slveaou, 
atunci ministru In guvernul national - fărlnesc (fusese un timp şi ministru ad incerim la 
InvAtAmint). Imediat mi-a Intins mina şi, potrivit obiceiului universitar din Austria, unde 
llhldlase el pe vremuri, m-a Intrebat: "Ce mal faceti, domnule coleg?" AI. V aler tu aflcut ocbli 
mari ti apoi mi-a promis numaidecât că se va interesa de problemi. într-adevAr, aşa cum 
am amintit, Ia 1 iulie a apArut In ziare informatia că mi s-a acordat tidol de docent la 
Facultatea de Fllosofte şi Litere. Aveam 27 de ani şi jumAtate, singurul docent universitar 
mal tinlr decit mine Dind atunci Grigore Molsll. 

Cine ştie Insi cât mal Intirzia decizia dacă profesorul Saocluc- Slveaou o-ar n venit 
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la minister chiar în momentul acela! Deşi a fost un element strălucit al şcolii arheologice de 
la Viena şi, în această calitate, a întreprins săpături in insula Andros (dacă nu greşesc) din 
arhipeleagul grecesc, profesorul Săveanu nu s-a impus şi in domeniul epigraftel, unde 
contributiile sale au fost uneori contestate. Noi, cei tineri pe atunci, l-am cunoscut Ind din 
1923 sau 1924, când venea pe la Magistru, la Seminar, şi l-am pre!ult intotdeauna pentru 
atitudinea sa cu totul occidentală, atăt de contrastantă cu a altor profesori. Mal tărziu, am 
avut prilejul să colaborez cu el in mai multe rânduri şi niciodată nu a incercat 511 marcheze 
distanla care mă separa de el din punctul de vedere al situatiei şi al vârstel, nlnd intotdeauna 
de o politete desăvârşită. Niciodată nu ni se adresa nouă, celor cu aproape douăzeci de ani 
mai tineri, altfel decât cu "domnule coleg" şi tocmai de aceea mi-am consacrat c:u plăcere 
multe zile in anii următori, in perioada când conduceam muzeul şi periodlcul nostru Dacia, 
pentru punerea la punct a materialului ilustrativ al c:ontribu!iilor sale. Intr-una din 
fotografiile trimise, el, alături de un monument de la Mangalia · era In costum de bale, şi a 
trebuit să-i cer desenatorului nostru Polonic să-I imbrace ... pe clişeu. 

Din aceleaşi motive pentru care, cu doi ani mai Inainte, l'usesem silit să predau ore de 
limbă eiP.nă la Institutul "Pompilian",  în luna februarie a anului 1930 am cerut şi am ob!lnut, 
datorită intelegerii directorului de atunci al Direc!iel Presei şi Informa!lllor, Eugen Filolll, 
un intelectual de valoare şi de o distinsă linută 511 nu numit referent pentru probleme 
culturale la direclia pe care o conducea (uneori depindea de Ministerul Afacerilor Externe, 
iar alteori de Preşedintele Consiliului de Ministri), cumulul ftlnd admis atunci. Dar m-am 
obligat de la început 511 vin regulat la noul serviciu (aceasta ntnd c:ondl!ia pusi de directorul 
Filotti, disperat de numărul mare al sinecuriştilor care veneau mai ales la leafă şi, In felul 
ac:esta,in cei mai bine de opt ani cât am lucrat aici, am pierdut - pentru cercetarea ştiinliftcă 
• un timp uriaş. Din aceeaşi pricină şi campaniile mele de 511pături au fost mal scurte, căci 
trebuia să le fac exclusiv în timpul concediilor anuale de odihnă. Am continuat totuşi sA public: 
diferite articole, printre care unul cerut pentru volumul închinare lui Nicolae Iorga, CII 
prilejul implinirii vârstei de 60 de ani. 

Fireşte că irosirea acestui timp pentru un salariu pe care l-aş n aval dacă aş n fost 
numit asistent la catedra lui Andrieşescu nu era de natură 511 mă lnc:Ante şi, pe această temă, 
am avut unele discutii nu tocmai plăcute cu el; nu voia (sau nu putea) 511 1nslste pentru crearea 
unui post de asistent, care mi-ar n crulat opt ani de muncă intr-un domeniu şi Intr-o institu!le 
la care până atunci nici nu mă gândisem. 

N-au lipsit insi nici unele satisfaelii. ln vara lui 1930, "Asocla!la Academică Vasile 
Părvan", a foştilor membri ai Şcolii Române de la Roma • care institulse premiul anual 
''Vasile Pârvan" în valoare de 5.000 lei pentru cea mai bună lucrare a unul membru al 
asociatiei, apărută în anul precedent - mi-a decernat acest premiu pentru teza mea, L'eta del 
ferro nel Piceno. 

In anii următori au apărut câteva recenzii foarte favorabile In unele reviste străine 
de prestigiu: una In "Revue Archeologique" semnată de vestitul Salomon Reinach; a doua In 
"Revue des Etudes Anciennes", semnată de Paul Grenier şi alta In "Bullenino di Palenologia 
italiană", a lui Ugo Antonielli, care a reprodus în Intregime tabelul meu cronologic: pentru 
necropolele piecene, tiind de acord cu toate concluziile mele. 

Colegul Radu Vulpe a publicat şi el, peste vreo doi ani, o recenzie In revista clasică 
"Orpheus" din Bucureşti; după ce făcea unele obieelii, foarte normale din partea nmd 
specialist care are alte păreri, conchidea că lucrarea mea "este una dintre cele mai bune 
!ilnteze privind subiectul tratat",deşi, în fapt era singura sinteză publicată pinăatund (şi Ind 
citeva decenii după aceea, c:And o cercetătoare italiană a reluat problema, cltăndu-mi la tot 
pasul), celelalte lucrări fiind rapoarte de 511pături. Când l-am Intrebat pe Radu Vulpe care 
erau celelalte "lucrări de sinteză" la care se referea, mi-a amintit de rapoartele de 511pătarl 
ale lui Brlzio, despre necropolele de la Novilare, publicate Intr-un volum din seria Monumenti 
Antichi, rapoarte foarte importante, ce-i drept, dar nicidecum slutexe asupra epocii neruhd 
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In Plcenum. 
Revenind la "Asocialia Academică Vasile Pârvan", despre care am amintit mai sus, 

precizez că ea fusese intemeiati inci de pe când Hortansa şi cu mine eram la Roma, aşa incât, 
In chip nresc - la pulină vreme după intoarcerea noastră la Bucureşti • ne-am inscris şi noi 
ca membrii ai ei. Asocialia linea in fiecare an o adunare generală, cu prilejul căreia, după 
obişnui ta dare de seamă asupra activitălli, comitetul de conducere işi depunea mandatul şi 
.., alegea un alt comitet. Inci de la prima adunare generală şi ciliva ani după aceea, 
preşedinte a rost Emil Panaitescu, din comitet răcând parte permanent (până la Incetarea 
activitălil asocialiei, in 1938). Alexandru Marcu, Alexandru Busuioceanu, Paul Nlcorescu 
şi Radu Vulpe, aleşi şi ei preşedinli (nu mai ştiu dacă chiar în ordinea amintită aici). Din 1929 
' ""u 1930), am rost ales şi eu membru In comitet şi, în 1937, preşedinte. 

Trebuie să consemnez şi raptul că, In anul 1931, V. Christescu, rost şi el membru al 
'jcolii de la Roma In 1930 -1931, n-a mai rost recomandat de directorul Şcolii (la data 
aceea,Emil Panaitescu) pentru al doilea an (deoarece nu-l plăcuse un articol publicat de 
Christescu In ziarul ""Mişcarea""). Prietenul Christescu a publicat o broşură in legătură cu 
activitatea ştiinlinci (aproape inexistentă) a directorului Şcolii; Emil Panaitescu a apelat la 
comitetul asociallel, rugându-1 să-I dezarmeze public pe Christescu. Eu m-am opus, arătănd 
ci nu fusese criticată Şcoala şi activitatea ei, ci modesta activitate ştiinlifică a directorului, 
Iar cererea acestuia n-a oblinut majoritatea voturilor membrilor comitetului. 

In 1934, asocialia a publicat un volum omagial -"în memoria lui Vasile Pârvan'' -, 
pregAtit pentru 1932, când se impliniseră S ani de la moartea Magistrului şi SO de ani de la 
naşterea lui, din direrlte motive volumul n-a putut apirea decât doi ani mai târziu. In ar arA 
de contribuliile multora dintre membrii Asocialiel,la acest volum au colaborat ciliva 
lnvllali strllni, prieteni şi admiratori ai Magistrului (Jerome Carcopino, Mateo de la Coste, 
Gabrielle de Sanctis) ca şi unii dintre colegii, discipolii şi admiratorii din Iară ai marelui 
dispArut. 

In vara lui 1929, rondurile de săpături fiind Inci suficiente, am hotărât să Intreprindem 
cercetări In nordul Moldovei, la Horodiştea, şi dincolo de Prut, la Petreni. 

In prima dintre aceSte localităli, punctul • socotit mai dinainte ca fiind o aşezare 
preistorici • s-a dovedit a fi o movilă din imediata apropiere a apelor Prutului, în care, In 
ar ară de ciob uri puii ne şi necaracteristice, am găsit o cantitate uri� de chirpic ars, resturile 
probabile ale unei intărituri reuclale. In schimb, am descoperit, pe o culme Ingusti din 
apropiere, aşezarea preistorlci de la care şi-a luat apoi numele cultura Horodiştea din 
perioada de tranzilie de la eneolitic la epoca bronzului, rezultatele fiind studiate şi publicate 
de Hortansa Intr-un studiu din Dacia. 

La Petreni - la răsărit de Prut • n-am găsit, lnsă, pe nimeni care să ne poată Indica locul 
unde săpase In 1901, proresorul von Stern, de la Universitatea din Odesa, aşa incit, după o 
cAlAtorie până la Cetatea Albă, unde ne-am lntălnlt cu vechiul prieten Gr. Avaklan, ne-am 
Intors la Bucuresti, dorind să discut cu Andrl�u problema altei -aşezllri pe care să o 
dpăm. El mi-a propus să rac o periegbeză In Dobrogea, de-a lungul malului drept al Dunării, 
Intre Turtucaia şi Silistra, reluând o cercetare răcută In 1915 de alli colegi mal virstnici. Şi 
am pornit aslfel, mai cu căruia. mal pe Jos, prin hirtoapele şi billişurlle din apropierea 
Dunării, rarA să descoperim nici o aşezare până la Silistra. Aici m-a dus la directorul liceului, 
Pericle Papahagi, cunoscut om de carte (având şi unele veleităli de arheolog), Iar el mi-a 
arAtat citeva vase preistorice • de relul celor cunoscute de la Gumelnl!a • descoperite Intr
o "movilll" dintre satele Sarsânlar şi Atmageaua Tătărească. Am răcut deci calea lntoarsă 
pina la reşedinla de plasă, cerând pretorului concursul pentru a găsi o cărulă (desigur cu 
plată), "movila" ftlnd mult mal aproape de satul Atmageaua TAtărească. Dar lntrncăt r.::vernul nalional • lărănesc de atunci voia să-şi "menajeze" voturile alegAtorilor bulgari, 

r comuna Sarsânlar era locuită numai de bulgari, pretorul n-a mişcat nici un deget • 
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chipurile ca să nu-i indispună pe alegători - şi a trebuit să rămânem peste noapte acolo. Am 
rost totuşi invitati la cină de pretor (eram insolit de cumnatul meu, Ion Dumltrescu, student 
la arhitectură), orerindu-ni-se câtiva raei aşa incât am rămas cam nemâncati. Abia a doua 
zi după masă (ca nojiune de precizat timpul, căci n-am găsit in sat nimic ca să ne astâmpăram 
foamea!) am reuşit, prin demersuri proprii, să angajăm o cărulă şi să ajungem astl'el la 
Attnageaua Tătărască. 

La primăria de aici, notarul era tot aşa de timorat ca şi pretorul din comuna vecină. 
Pledoria noastră 1-a convins însă in cele din urmă pe un aromân bogat să ne orere găzduire, 
dar nu şi cele necesare hranei, deoarece el pleca zilnic la câmp cu toată ramllia. Dar rostul 
notar - schimbat in 1928 de noul guvern şi care, ulterior, avea să-şi reia postul, o dată cu alti 
schimbare a guvernului - anând că suntem hotărâti să plătim ca pe un lucrător, femeia care 
va voi să ne gătească, a acceptat să dea această sarcină 50liel sale, ocupându-se şi de 
procurarea alimentelor; in felul acesta, două dintre cele trei probleme (casă, masă şi 
lucrători) pe care le pune de la Inceput orice săpătură arheologică, erau rezolvate. 

Problema lucrătorilor s-a dovedit a fi cel putin tot atât de spinoasă ca şi celelalte. 
C<Jioniştii aromâni erau loji oameni înstăriti (aveau roarte multe oi şi cumpăraseră cele mal 
frumoase case şi cele mai bune terenuri agricole ale turcilor plecati in patria lui Kemal 
Ataturk) şi nu se angajau la săpat; iar turcii (sau tătarii), câti mai rămăseseră In sat, făcuseri 
nenumArate experiente triste cu diferiti ingineri de la cadastru, care - după ce li purtaseră 
zile şi săptămâni intregi pe coclauri pentru măsurători, nu le dăduserli nici un ban, spunând 
că munciseră in contul .•. prestatilor! De aceea numai cu greu i-am putut convinge pe câtiva 
să. vină să lucreze cu noi, sub conducerea unuia dintre ei, mai in vârsta, pe care il chema 
Hogea, nind chiar neam de hoge. Din păcate, a doua zi n-au venit decât 4 -5 lucrători şl ln 
zilele următoare tot destul de putini, astfel că, in loc să sectionez diametrul lntreg tell-ul 
neolitic, cum avusesem intentia, a trebuit să mă multumesc cu un sondaj de identificare. Deşi 
vasele de la liceul din Silistra spuneau clar că e vorba de o aşezare gumelniteană, tot acolo 
se desc�perise şi o diplomă militară romană şi ,deci, aveam in chip firesc unele ezitari. 

In anii următori (1931, 1933, 1934şi 1935) am continuat săpături le pe scară mai mare, 
degajând portiuni importante şi precizând stratigrafia, dar, in a rară de două articole, n-am 
putut publica rezultatele complete. 

Chiar după prima zi de lucru, când ne pregăteam să ne intoarcem in sat, Hogea mi
a cerut să plătesc oamenii, spunând că aceştia sunt neincrezători şi, dacă nu-i plătesc in 
fiecare seară, nu vor mai veni. Zadarnic am incercat să le arăt că trebuie întocmite mai lntâi 
ştatele de plati şi că ii voi plăti la sfârşitul săptămânii, căci au rămas neinduplecati. De aceea, 
in fiecare seară, dădeam lui Hogea suma cuvenită lucrătorilor, iar la terminarea lucrului 
(când am rost alungaţi de ploile timpurii, dar roarte reci, de toamnă), am Intocmit ştatele de 
plată şi toti (sau aproape toti) au iscalit rolosind alfabetul arab! 

Revenind putin inapoi, amintesc că, în primăvara sau vara aceluiaşi an 1929, am 
primit - spre surprinderea mea - un extras de la I.Nestor, care era încă la Berlin - continând 
articolul său Zur Chronologie der rumanischen Steinkupferzeil, apărut in "Prahistorische 
Zeitschrift", cu o dedicatie destul de plăcută. Deşi o transcriu din memorie, cred că nu greşesc 
(de altrel păstrez, pe undeva, şi acum extrasul). "0 mână întinsă lui Vladimir pe deasupra 
amintirilor comuna de la Gumelnita, in speranta că ce nu este bun aici, prin srortări comune 
vom îndrepta." 

l-am cerut imediat lui Metaxa adresa lui Nestor, dorind să-i trimit un exemplar din 
teza mea, dar el mi-a răspuns că nu e nevoie să mai expediez lucrarea la Berlin, căci Nestor 
i-a scris că se va întoarce curând în tară. Desigur,judecând după ceea ce a urmat, am greşit 
ascultăndu-1. Într-adevăr, inainte de plecarea la săpături, coborând într-o zi cele câteva 
trepte ale muzeului, il văd pe >;estor venind şi trecând val - vârtej pe lângă mine, fără să se 
oprească şi fără să-mi spună "Bună ziua". A crezut, fireşte, că n-am vrut să tin seama de 
"avansul" lui şi de atunci - chiar dacă ulterior am mai mrhit - amorul lui propriu rănit mi 
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1 • lkul d�qm11n. 
Tinind seama de diOcultătile intâmpinate in anul precedent la Atmageaua Tătăreascl, 

- pnlrral oi Incep dpături in altă aşezare, mai aproape de Bucureşti. Andrieşescu mi-a 
.... rai li .. p aşezarea de la Vidra, dar . după o vizită preliminară făcută aici cu Dorin, 
,.. am rAmas prea multumiti; stratul superior era aproape cu totul distrus de locuitorii 
.... lui ti nu puteam şti daca eventualele straturi inferioare vor da rezultate muJtumitoare. 
hldenl cA m-am înşelat. dar cum fondurile erau destul de putine, mi-a rost teamă să le 
' lwllulnc lntr-ocercetare incertă. De aceea am preferat să săpim la Cuneştl (lalomita), unde 
a lucrat m11l mult Dorin, care a şi publicat rezultatele destul de modeste ale dpăturllor, căci 
r .. mal mare parte a aşezării, destul de Intind de altfel, fusese folosită ulterior drept cimitir. 

('Al priveşte statiunea de la Vidra, săpăturile începute In anul următor de Dinu V. 
11.-111, cu concursul lui Nestor, şi contlnuate apoi multi ani, au dovedit ci aşezarea era 
..,..owbll de bogată şi de importantă din punct de vedere arheologic. Rosetti a publicat de 
allltl pul In despre săpăturile lui de la Vidra (o dare de seamă preliminară şi un studiu despre 
plullu dncoperită), aşa încât cea mai mare parte a materialelor dncoperite au rămas 
IIM'dlle. 

Pentru a nu mai reveni asupra acestei aşezări, e bine, cred, să aminlesc farsa pe care 
am aOal d a  Incercat Rosetti să i-ojoace chiar lui Carol al O-lea, invitat oi-i viziteze şantierul, 
nu.ml mai amintesc In ce an. 

Oricine ştie ci in cursul unor săpături preistorice nu in orice moment al lucrului 
vizitatorii nespecialişti au posibilitatea să vadă in situ lucruri care să-i intereseze şi chiar să
I Impresioneze. Şi cum vizita fusese anuntati abia In ajun, o serie de vase descoperite mai 
Inainte au rost îngropate superOcial, pentru ca, la momentul potrivit. să ne ... redescoperite 
ti oi poată n arătat astfel un frumos complex arheologic, spre multumirea vizitatorului. Daci 
rrlt ce mi s-au spus sunt adevărate, se pare d regele nu s-a prea lăsat păcălit de această 
ln..:tnare. 

In ceea ce priveşte locul lui Dinu. V. Rosetti In istoria arheologie! româneşti, trebuie 
rrcunoscul ci a rost până de curând un mare pasionat pentru ştiinta noastră, dar a publicat 
rel11tlv putine din rezultatele obtinute in săpăturile sale. Şi, din păcate, nu e singurul in 
această situatie. 

In anii ce au urmat după intoarcerea mea de la Roma venea destul de des să vorbească 
cu mine in biroul pe care-I aveam la etajul IV al noului local al Universitatii. Mai de Oecare 
dată imi vorbea despre statiuni exceptionale şi despre descoperiri nemaivăzute făcute de el. 
Printre altele, mă asigura că intr-o aşezare din preajma connuentei Dâmbovltei cu Argeşul 
se găsesc vase cu Ogură umană pe gât. ca la Troia. Bineinteles Insi ci nimeni n-a văzut 
vreodată acele vase, et pour cause, deşi ulterior chiar la Gumelnita s-au găsit şi unele vase cu 
Ogură umană pe corp. 

Tot pentru istorie este bine să aminlesc că, probabil, pasiunea pentru arheologie i-a 
rost insuOată de legăturile sale cu pror. D. M. Theodorescu de la Cluj, pe când Rosetti era 
locotenent in garnizoana de acolo. De ce a plecat din armată este altă poveste, fără nici o 
legătură cu arheologia. 

In privinta problemei fondurilor de săpături, intr-o discutie avută prin 1931-1932 cu 
Andrieşescu in prima sală a vechiului muzeu de la Universitate, mi-am arătat durerea 
noastră a tuturor celor care am sacrincat multi ani pentru a ne pregăti temeinic, dar nu 
11veam drcât câteva mii de lei pe an pentru săpături, in timp ce Rosetti avea zeci şi sute de 
mii de lei anual. Impresionat probabil de argumentele mele şi de tonul meu Indurerat. 
Andrieşescu mi-a spus, Intre două pufăituri de trabuc, ''Bine, domnule Vladimir, de la anul 
viitor distribuirea fondurilor de la Muzeul Municipiului iti va n incredintati dumltale!" 
( 'ee• ce, bineinteles, nu s-a intimplat niciodată, din mai multe motive, printre care şi pentru 
ci eu nu eram functionar al acestui muzeu şi totodată făceam "greşeala"să lucrez şi să public 
m�reu. 

89 � www.cimec.ro / www.mdjcalarasi.ro



La Inceputul verii lui 1930 a murit la Cluj, răpus de boala de inimă de care suferea 
de multi ani, profesorul G.G. Mateescu, remarcabil om de ştiintă, fost-după cum am amintit 
mai sus - succesorul lui Vasile Pârvan la directia Şcolii Române din Roma, Andrieşescu m
a delegat să aduc omagiul Indurerat al muzeului, aceluia care, In tinerete, fusese şi el asistent 
al Institutiei noastre; cu aceste prilej, am revăzut • după mai bine de zece ani • Clujul, 
relntâlnindu-mă şi cu colegul Daicoviciu, pentru prima dată după plecarea din Roma. în 
toamna aceluiaşi an, Daicoviciu - care sustinuse cu un an sau doi mai Inainte, examenul de 
docentă · a  fost numit conferentiar universitar In locul rămas vacant prin moartea lui G.G. 
Mateescu. 

Venind toamna lui 1930, trebuia să mă gândesc la deschiderea cursului meu de 
docentă şi, In timp ce pregăteam lectia de deschidere şi lectiile ce urmau, era oarecum 
Ingrijorat dacă Andrieşescu va voi să tină cuvenitul cuvânt de introducere - In calitatea sa 
de profesor titular al catedrei pe lângă care urma să functionez ca docent -, el ntnd lncă 
supărat In urma discutiilor amintite despre asistenti. Pentru orice eventualitate, am vorbit 
cu profesorul Dimitrie Gusti, decanul facultătii, care li cunoştea pe toti elevii Magistrulul, 
rugându-1 să rostească domnia sa acel cuvânt de introducere, în caz că Andrieşescu se va 
abtine. 

Din fericire n-a fost nevoiedeaceastăsolntie, deoarece, In ultimul moment, Andrleşescu 
a Inteles că n-ar n potrivit să lase altcuiva această sarcină ce îi revenea In chip Drese 
titularului catedrei, şi astfel lucrurile s-au desfăşurat normal. Dintre profesorii facultătii,ln 
afară de Gusti şi de Andrieşescu, au fost de fală G. Murnu, S. Mehedinti şi C.C. Giurescu, 
iar studentii au fost, la această primă lectie, destul de numeroşi. 

în anui şcolar 1930/1931 am tinut un curs despre civilizatia Gumelnija, iar In anii 
următori am vorbit, In special, despre diferitele aşezări şi culturi neo-eneolilice din România 
şi din sud-estul Europei, lectii însotite In unii ani şi de proiectii făcute cu bunăvointă de 
Metaxa. Într-un an, numai ştiu de ce (poate din pricina operatiei de apendicită complicată 
cu o laparatomie), n-am tinut cursuri, In altul ele au fost lntrerupte de o grevă studentească, 
Iar In 1937/1938 de o boală (scarlatină). De fapt, tineam câte o lectie pe săptămână timp de 
câteva luni In necare an, de obicei In amftteatrul "Vasile Pârvan" de la etajul m. 

Printre studentii din primul an erau şi Corneliu Mateescu (care lua note foarte 
asiduu), Dumitru Berciu, şi Dumitru Tudor. Mai târziu a venit şi Mircea Petrescu
Dâmbovila, care, peste multi ani, In 1949, când am lucrat lmpreună la Hăbăşeşti, mi-a spus 
Intr-un moment de sinceritate: "Atunci, la lectiile dvs., am Inteles ile fapt ce este preistoria"; 
căci, nreşte, de la cursurile lui Andrieşescu - care Intr-un an a vorbit despre Al. Odobescu, 
Intr-altul despre Ca miile J ulian şi aşa mai departe, nu prea putea auzi şi Invita, cu adevărat, 
preistorie. Iar când l-am întrebat odată pe Metaxa cum i se par lectiile mele, mi-a răspuns 
că sunt clare şi că am o voce foarte potrivită pentru cursuri; ceea ce n-a împiedicat să rămân 
de fapt In marginea Universitătii. 

În iarna 1930/1931 Hortansa şi-a trecut şi ea examenul de doctorat, cu teza L'eta del 
bronzo nel Piceno. Preşedintele comisiei a fost profesorul Gusti, decanul facultălii, cei doi 
referenti nind 1. Andrieşescu şi G. Murnu, iar ceilalti doi membri - Gh. Vâlsan şi 
C.C.Giurescu. 

Întreaga comisie a fost foarte multumită de expunerea şi răspunsurile Hortansei, 
singura obiectie ntnd făcută de Gh. V âlsan, el ntnd de părere că lucrarea trebuia să cuprindă 
şi o scurtă Introducere privind mediul lnconjurător. 

La consfătuirea dinaintea proclamării rezultatului, profesorul Gusti a povestit 
membrilor comisiei că prezidase, cu putine zile Inainte, doctoratul unei asistente la 
pedagogie(?), care avea zece ani de activitate la Universitate, dar aceasta se prezentase foarte 
slab, ceea ce i-a dat prilejul să o elogieze pe Hortansa, proclamată apoi doctor In mosone şi 
litere Magna cum laude. 
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